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ACTA 

 

COMISSIÓ MIXTA DE SEGUIMENT AMBIENTAL DEL PDU DEL CENTRE 
DIRECCIONAL DE CERDANYOLA DEL VALLÈS 

 

 

Sessió núm. 3 
Data: 23 de gener de 2023 
Hora: 10:00-13:00 
Lloc: Edifici EUREKA, seu Parc de l’Alba. 
 
 
Assistents: 
 
Sr. Josep Maria Torrents 

 
 
 
Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural. 
D.G.de Polítiques Ambientals i Medi Natural. SDG d’Avaluació 
d’Impacte Ambiental. Cap del Servei de Plans i Programes. 

Sr. Albert Vaca  Per delegació del Sr. Josep Armengol  del  Dep. Territori. 
Secretaria de Territori, Urbanisme i Agenda Urbana. Sub-
director general d’Actuacions Urbanístiques.  

Sr. Joan Vilamú 
 

Cap del Servei de Medi Natural i Territori. Consorci del Parc 
Natural de la Serra de Collserola. Acompanyat pel Sr. Raimon 
Roda Director i Gerent del Parc de la Serra de Collserola.  

Sra. Carlota Mensa Coordinadora de projectes. INCASOL. Acompanyada de la Sra. 
Isaura Oliver, tècnic d’obres de l’INCASOL. 

Sra. Elena Martí Cap de l’Àrea de Medi Ambient. Ajuntament de Cerdanyola. 
Acompanyada de la Sra. Marta Valero, tècnic de de medi 
ambient de l’Ajuntament. 

Sr. Pere Solà Director del Consorci del Centre Direccional 
Sra. Consol Pérez 
Sra. Maria del Mar Blasi 

Cap de l’Àrea de Medi Ambient del Consorci. 
Cap de l’Àrea jurídica del Consorci, actuant com a secretària. 

 

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 
 

El Sr. Josep Maria Torrents, president de la comissió,  inicia la sessió demanant als 
membres si estan d’acord amb la  proposta d’acta de la sessió anterior elaborada pel 
Consorci i que ha estat lliurada prèviament a tots els assistents.  

Els membres accepten l’aprovació de l’acta de la sessió 2, la Sra. Blasi, secretària de la 
comissió procedirà a la seva signatura i recollirà signatura del president. Amb el vist i plau 
dels altres membres, no serà necessari recollir totes les signatures. 

 

2. Presentació del document: “Seguiment i control ambiental del desenvolupament del 
PDU del Centre Direccional de Cerdanyola del Vallès. Informe núm. 2  Desembre 
2022” que ha estat prèviament lliurat als membres de la Comissió.  
 
Aquest informe es correspon amb el 2on. informe de seguiment ambiental que ha de 
documentar el seguiment integrat de gestió ambiental del PDU, i està previst amb 
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periodicitat anual. El primer informe lliurat es d’abril de 2021, però no s’ha elaborat el 
següent informe fins ara per que no hi havia canvis substancials en el desenvolupament del 
Pla. 
 
El Sr. Solà fa una explicació dels projectes, obres i estudis en curs. De forma diferenciada 
als que són promoguts pel Consorci  i els que són promoguts per tercers.   
 
Pel que fa als projectes promoguts pel Consorci, es troben en curs els projectes que 
s’indiquen a continuació. Cal recordar que, en compliment de les prescripcions ambientals 
del PDU i el projecte d’Obres d’Urbanització (POU)  cada projecte incorpora un document 
ambiental en el que es verifica el compliment d’aquestes prescripcions ambientals per part 
del projecte, i incorpora el Pla de Vigilància Ambiental d’aplicació a l’ execució de les obres. 
 
- Urbanització vials: A2-Projecte d’urbanització PC1 12 i Set ball, A3-Projecte 

urbanització Plaça A, C1 i C2-Projectes urbanització rambla del Castell i vials entorn 
Castell, E1-Projecte urbanització Avda. dels Gorgs, connexions exteriors, vorera i 
glorietes. 

- Infraestructures i serveis: A8-Projecte d’instal·lació línies subministrament elèctric al 
CPD i soterrament 4 línies elèctriques d’alta tensió 110kV (actuació inclosa al projecte 
E1) 

- Reforç infraestructura verda: A6-Projecte d’urbanització Parc del torrent de Sant 
Marçal, D2-Projecte urbanització Parc del Castell i torrent innominat i H2 i E4- Projecte 
urbanització espai lliure Collserola-Can Costa i Projecte bassa laminació i entorns 
Collserola i meandre Can Codonyers. Aquests dos darrers projecte són importants per 
tal d’ordenar els usos d’aquest àmbit situat dintre del Parc de Collserola, i que havia 
estat privat, abans de la seva obertura la públic. 

- Remediació àmbits degradats: Pla de vigilància ambiental de l’Àmbit 1, Campanya de 
lectures de metà a l’entorn del dipòsit Elena (lliurada a l’ARC pels promotors parcel.les 
situades a l’est del dipòsit) i Consulta tècnic-científica realitzada en col.laboració amb 
l’IS Global: Anàlisi del potencial impacte en la salut pública de la reurbanització dels 
antics espais degradats del Parc de l’alba. 

- Cicle de l’aigua: Avaluació cunetes verdes existents al corredor verd i proposta 
prescripcions per futures cunetes verdes, Bassa laminació que està incorporada al 
projecte de la riera d l’espai lliure Collserola-Can Costa. Destacar la incorporació 
aigües regenerades procedents de l’EDAR riu Sec de Sabadell al Parc de l’Alba. La 
darrera oportunitat es presenta al Projecte Avda dels Gorgs, ja que la canonada estaria 
previst que entrés per galeria o pont sota AP7. El Parc de l’Alba farà aquesta previsió 
per alimentar fluxors i regar zones verdes, malgrat encara no hi hagi garanties per part 
AMB i ACA de fer realitat aquest projecte a curt termini. 

 
Pel que fa a projectes promoguts per tercers, segons el coneixement del Consorci, es 
troben en curs els següents: 
 
- Edificació: Edifici oficines parcel·la PC2-06.01 a l’Av. Ciència”, Centre de Processament 

de Dades AQ-BCN1 ja té llicència, a les parcel·les PC1-M-07 i PC2-10 (entre el C/de la 
Llum i 2C en fase de disseny), Residència col·lectiva a la parcel·la PC2*-03.03 a l’Av. 
de la Ciència en fase de disseny  i Centre de Processament de Dades a la parcel·la 
PC1-12.01, pendent adjudicació de la parcel.la. 
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- Remediació àmbits degradats: Barrera Sud Dipòsit Elena, segons informació facilitada 
per tècnics AMB es tramitarà com un canvi no substancial d’Elena, i Projecte 
ressegellat Can Planas en tràmit d’AIA, ambdós promoguts per l’AMB.   

 
En relació a les obres que es troben en curs en aquest període, totes promogudes pel 
Consorci, són les que s’indiquen a continuació.  
 
- Urbanització vials: A5-Projecte d’Urbanització accessos PC1 11 i 50.04 a carretera BP 

1413 i camí 10  amb col·lector (pendent licitació) i A7-Projecte d’urbanització segon 
tram eixos 3B i G. 

- Deconstrucció: A11-Projecte de deconstrucció Premsocemento. 
- Remediació espais degradats: Projecte de restauració de l’antic abocador Montserrat II. 
 
Recorda la Sra. Pérez als assistents que cadascuna d’aquestes obres te el seu sistema de 
gestió ambiental específic, amb informes periòdics de compliment de les prescripcions 
ambientals del PDU i el POU, i la normativa sectorial d’aplicació vigent, mitjançant 
l’aplicació de Plans de Vigilància Ambientals específics aprovats per la Direcció Ambiental 
de cadascuna de les obres. L’informe incorpora les actes d’aprovació dels PVA de les 
obres en curs. 
 
 

3. Temes pendents de desenvolupar en funció dels acords presos en la sessió anterior: 
 

3.1. Pla d’indicadors ambientals del PDU i Proposta indicadors ambientals de biodiversitat 

Explica la Sra. Pérez el Pla d’indicadors de seguiment ambiental del PDU, i en concret 
destaca l’avanç que s’ha produït en relació als indicadors de biodiversitat en signar-se  
l’addenda al contracte marc establert entre la Generalitat i el CREAF, en la qual han estat 
incorporats la monitorització dels lepidòpters, avifauna, amfibis i ratpenats a la riera de 
Sant Cugat. Resta pendent de resoldre la continuïtat dels seguiments iniciats al corredor 
verd al 2017 i aturats al 2020 per problemes a l’Ajuntament amb la seva contractació. Es 
faran gestions per poder posar en marxa tots aquests seguiments aquesta primavera. 

Es comenta també la dificultat d’obtenir dades sobre consums energètics i consum aigua 
per part dels privats per la Llei de protecció dades. S’ha de treballar més com obtenir 
aquestes dades. 

Proposa el Sr. Vilamú la incorporació d’algun indicador de qualitat lumínica. Li respon la 
Sra. Pérez que s’estudiarà. 

 

3.2. Proposta figura del gestor de mobilitat pel seguiment objectius qualitat atmosfèrica 

El Sr. Solà explica les gestions que han estat prioritàries pel Consorci per a l’obtenció de 
l’informe favorable per part del MITMA respecte a les connexions del Parc de l’Alba amb la 
B-30 i AP7. Informa que desprès d’aprovar el POU, el MITMA va lliurar informe 
desfavorable, malgrat el Pla Especial d’Infraestructures que contempla aquestes 
connexions i comptava amb informe favorable continua vigent. Desprès de parlar amb el 
Ministeri s’està fent un nou estudi de trànsit (modelització de la situació final sense tenir en 
compte les fases del desenvolupament i modelització tenint en compte les intervencions 
previstes) per justificar que les previsions del PDU no empitjoren el funcionament de la 
xarxa prevista. 

Un cop això estigui solucionat, afegeix el Sr. Solà, es faran les gestions oportunes per 
constituir el gestor de mobilitat, que es concep com una taula amb representants de totes 
les administracions implicades: ATM, MITMA, Infraestructures Generalitat, Ajuntament i 
Consorci, que de forma paral·lela a la comissió ambiental avanci en aquelles actuacions 
previstes que repercutiran directament en els objectius de qualitat atmosfèrica del PDU. 
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Recorda el Sr, Torrents que aquesta figura es va proposar per primera vegada en aquest 
planejament i en d’altres planejaments on també existeix, tampoc s’ha trobat encara una 
fórmula operativa. Afegeix que la complexitat està hores d’ara en les negociacions amb el 
Ministeri per incorporar mesures de mobilitat sostenibles i viables. 

 

4. Precs i preguntes. 
 
Demana la Sra. Mensa en relació al document Campanya de lectures de metà a l’entorn 
del dipòsit Elena, lliurada a l’ARC pels promotors parcel.les situades a l’est del dipòsit 
(PC1-M-07), quina ha estat la resposta ARC. El Sr. Solà li respon que l’ARC ha constatat 
que el biogàs es mobilitza des del dipòsit Elena, i que en l’actualitat no hi ha biogàs en 
aquestes parcel·les.  
 
Demana la Sra. Mensa si es poden avançar primeres sensacions o conclusions de la 
Consulta tècnic-científica realitzada en col.laboració amb l’IS Global: Anàlisi del potencial 
impacte en la salut pública de la reurbanització dels antics espais degradats del Parc de 
l’alba. Li respon la Sra. Pérez que la reunió va ser molt productiva, va haver-hi un intercanvi 
d’experiències entre els experts que han col.laborat amb els treballs desenvolupats pel 
Consorci (UPC, LCMA, IDAEA/CSIC, Mediterra,TUBKAL) i els experts externs que van 
assistir de diferents entitats internacionals i nacionals (Servei Nacional de Salut d’Itàlia, 
Associació de Salut Pública Europea, Associació Internacional per l’Avaluació d’Impacte, 
Departament d’epidemiologia del serveis de salut de Lazio, l’IDAEA/CSIC i el CREAF). 
Malgrat encara està en elaboració del document de conclusions per part de l’ISGlobal, 
sembla que serà un bon full de ruta, amb propostes útils per les actuacions a portar a terme 
en el futur. La sensació es que els assistents estaven impressionats per la quantitat i 
rigorositat tècnica dels estudis i projectes realitzats i la informació disponible, tots van 
coincidir en que es necessari explicar-la bé als agents implicat, especialment als ciutadans 
que actualment viuen a Cerdanyola fent-los partícips, per què tindran afectacions quan es 
desenvolupin les obres més properes al nucli urbà de Cerdanyola (resegellat Can Planas i 
urbanització Avda.dels Gorgs bàsicament), per exemple en relació a les partícules en 
suspensió provocades pels moviments de terres.  
El Sr. Solà va afegir que es farà una presentació de les conclusions del document als 
membres de la comissió quan estigui disponible. 
 
Proposa la Sra.Pérez que, atesa la interferència que el ressegellat de Can Planas i la 
clausura del dipòsit de Can Planas suposen per al desenvolupament de les obres 
d’urbanització i edificació del Parc de l’Alba, es podria convocar a l’AMB, promotor 
d’aquestes obres per que informi a la comissió de les previsions que tenen  al respecte. El 
president està d’acord amb aquesta proposta. El Sr. Solà proposa convocar-la quan hi hagi 
Declaració d’Impacte Ambiental de Can Planas. 
 
 

5. Acords de la comissió. 
 
- Pla d’indicadors del PDU: continuar avançant en els bioindicadors amb l’objectiu 

de per posar-los en marxa aquest any 2023 (febrer/març). Es mirarà d’incorporar 
algun indicador de qualitat lumínica. 

- Continuar avançant amb la figura del gestor de mobilitat per al seguiment dels 
objectius ambientals de qualitat atmosfèrica. 

- Convocar sessió convidant a AMB per que informin a la comissió de les 
previsions pel ressegellat de Can Planas i clausura definitiva Elena, degut a les 
interferències que tenen amb el calendari de les obres d’urbanització i edificació. 
La data serà quan es disposi de la DIA del projecte de ressegellat de Can Planas. 
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6. Visita àmbit PDU i obres en curs: Eixos 3b i G, Montserrat 2, Premsocemento, dipòsit 

controlat Elena, Can Planas. 
 

A les 11:30 finalitza la reunió i es procedeix a  fer la visita a l’àmbit del PDU i obres en curs. 
Ens acompanyen a la visita les respectives Direccions Ambientals d’Obra el Sr. Josep 
Domingo, la Sra. Anna Comellas i el Sr. Ricard Molina i el Cap de l’Àrea Tècnica del 
Consorci, el Sr. Albert Noguera.  
La visita finalitza a les 13:30. 
 

 

 

SIGNATURES: 
 
 
 
 
 
Maria del Mar Blasi Reventós 
Secretària de la Comissió 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vist i plau, 
 
 
 
 
Josep M. Torrents Abad 
President de la Comissió 
 
 
 
 

 

 

Cerdanyola del Vallès,  23 de gener de 2023 
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